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Wsród pytan, które zawsze absorbowaly ludzkosc, na plan pierwszy wybija sie: co
to jest zycie? Zadaja sobie to pytanie ludzie mlodzi, zadaja lekarze, :filozofowie,
:fizycy,biolodzy. Kazdy odpowiada na to pytanie nieco inaczej, po swojemu.

Biolodzy, jako ci, którzy zajmuja sie studiowaniem istot zywych, wydaja sie
szczególnie predestynowani do szukania odpowiedzi. Ów znak zapytania moze
jednoczesnie stanowic sens, podsumowanie ich badan. Zaczeli od opisania
swiata ozywionego: klasyfikowali wszystko, co wydawalo im sie zywe. Dopiero,
kiedy katalog byl (jak sadzili) gotowy, zajeli sie mechanizmami dzialajacymi

w zywym organizmie, najpierw z punktu widzenia calego organizmu, a potem
szczególów. I tu wlasnie spotkali sie z :fizykami. Znamienne zreszta, ze pytanie
o de:finicjezycia trapi przede wszystkim :fizyków.Wybitny atomista,
Erwin Schrodinger, pisze w swej ksiazceWhat is Life?: "Wszystko, czego
dowiedzielismy sie o budowie materii zywej, powinno nas przyg<>towacdo
stwierdzenia, ze dzial:- ona w sposób nie dajacy sie sprowadzic do zwyklych praw
:fizycznych [... ] Krótko mówiac, jestesmy swiadkami wydarzenia, ze istniejacy lad
okazuje zdolnosc samodzielnego utrzymania sie i wywolywania wydarzen
uporzadkowanych [... ] Jednak z punktu widzenia :fizykaten stan rzeczy
w zadnym wypadku nie moze byc uznany za nadajacy sie do przyjecia; wrecz
przeciwnie, jest on nadzwyczaj pasjonujacy, bo jest bez preced,ensu".
Ksiazka wywolala burze. Pisze wybitny :filozof,psycholog i pedagog Jean Piaget:
"W dniu, w którym :fizykawytlumaczy struktury wlasciwe zyciu, asymilacja
miedzy ta nauka i biologia nie nastapi jednostronnie, lecz bedzie wzajemna[00']

Fizyko-chemiczne wytlumaczenie zycia doprowadzi do zbiologizowania :fizyko-
chemii, pozornie materializujac czynnik witalny". "Trzeba, aby :fizycyzdali
sobie sprawe" - zauwaza biolog E. Guyenot - "ze my biologowie, którzy
czynilismy rozpaczliwe wysilki, aby przelozyc zycie na formuly :fizyko-chemiczne,
napotkalismy rzecz nie dajaca sie rozwiazac, i to jest wlasnie zycie [... ]".

Nie sposób uznac dzis, ze droga :fizykówdo biologii jest prosta. Wlasciwie
w trakcie rozwiazywania kazdego problemu okazuje sie, ze istnieja luki, które,
.gdyby je chciec poszufladkowac i opatrzec etykietkami, sprowadzaja sie do
braków w teoretycznej chemii, biochemii, a nawet w jeszcze prostszej pozornie
dziedzinie, jaka jest zbieranie wystarczajacej sumy doswiadczalnych danych
biologicznych. Aby cokolwiek stwierdzic, trzeba sie cofac od ukladów zywych do
tworzonych w laboratoriach modeli, uproszczonych systemów,
przypominajacych tylko naturalne. Ludzie nauczyli sie juz zadowalajaco
modelowac w doswiadczeniu niezwykle skomplikowane i bardzo róznorodne
zjawiska - takie jak ewolucje aparatu genetycznego komórek, przekazywanie
pobudzania nerwowego, procesy nowotworowe, synteze bialek i kwasów
nukleinowych, energetyczne cykle i lancuchy przenoszenia elektronów i energii,
dziedziczne zmiany z pokolenia na pokolenie (czyli mutacje); nauczyli sie
budowac sztuczne blony, przypominajace blony biologiczne, hodowac komórki
organizmów zywych poza ustrojem, rozszyfrowywac jezyk genetyczny, którym
zapisane sa wszystkie cechy kazdego organizmu zywego, nauczyli sie kopiowac
w probówce niektóre jego slowa, przenosic niektóre z tych slów z jednego
organizmu do drugiego. Trwa proces przygladania sie zyciu, rozpoczety kiedys
przez chemików i lekarzy, najpierw podgladania, potem prób nasladowania
(tak powstala wlasnie biochemia), ale osiagniecie celu koncowego jest jeszcze
odlegle. Biochemia bowiem, wyjasniajac w wielu punktach,co sie dzieje, nie
umiala, nie mogla albo (lepiej mozna powiedziec) nie stawiala sobie takiego celu,
aby odpowiedziec na pytanie,jak to sie dzieje. W tymjak zainteresowani sa przede
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wszystkim fizycy, i tu znajdujemy sie dopiero na samym poczatku drogi. Wynika
to miedzy innymi z ograniczen metodologicznych, z tego, ze nie ma jeszcze
na przyklad maszyn "obliczajacych" czasteczki, których masa czasteczkowa
jest równa i wieksza od tysiaca - a przeciez wiekszosc czasteczek biologicznie
waznych ma ciezary obliczane w setkach tysiecy i milionachda/ton6w.

Jeden z wybitnych wspólczesnych uczonych, specjalista z dziedziny syntetycznych
polimerów, profesor Morawetz, powiedzial w zeszlym roku na miedzynarodowym
sympozjum w Pradze, iz osobiscie nie wierzy, aby ludzie zdolni byli
kiedykolwiek zrozumiec zasady rzadzace tworzeniem sie trójwymiarowej struktury
bialka, i choc ogólnie przyjetym dogmatem jest mysl, ze kolejnosc
ulozenia budujacych bialko podjednostek, aminokwasów, determinuje strukture
przestrzenna lancucha, to jednak nie wierzy on równiez abysmy, nawet
w dalekiej przyszlosci, mogli przewidziec strukture, która z zadanej sekwencji
aminokwasów wynika. Sala podzielila sie zaraz na dwa obozy ...

Tak wiec i fizycy, i biolodzy chcieliby dowiedziec sie, lub zeby im to
wytlumaczono, jak to jest mozliwe, ze powstaly i utrzymaly swa egzystencje twory,
które nazywamy zywymi. Nieprawdopodobne z punktu widzenia praw fizyki,
uporzadkowanei celowe uklady, które bez otoczenia istniec nie moga. Ale
porozumiec sie ludziom, mimo iz sa zaprzatnieci ta sama kwestia, jest nieslychanie
trudno: mówia bowiem nieco innymi jezykami. Fizycy przyzwyczaili sie do
sformalizowanego jezyka matematyki, którego z kolei nie rozumieja biolodzy.
I nie ma jeszcze na dobra sprawe biofizyki jako nauki: fizyki w biologii, biologii
w fizyce. Sa tylko zespoly, ludzie, którzy próbuja pracowac razem, przymierzyc sie
do czekajacych zadan.

Mozna sobie wyobrazic nastepujacy dialog fizyka z biologiem.

Fizyk: Stoimy naprzeciw siebie - wy biologowie, pragnacy sie dowiedziec nie
tylko co, lecz równiezdlaczego?, i pytajacy oto nas fizyków, oraz my,
którzy chcielibysmy uslyszec to pytanie zadane w znanym nam i zrozumialym
jezyku matematyki, aby móc na nie w tym samym jezyku odpowiedziec.
Ale w wiekszosci przypadków jest to wciaz jeszcze niemozliwe z powodów
trywialnych, chocby takich, ze tego jezyka wielu z was po prostu nie zna, albo
z przyczyn obiektywnych, gdy pytanie jest dla nas zbyt skomplikowane ...

Biolog: A moze dlatego, ze musialaby to byc rozmowa, nie monolog, dyskusja
interdyscyplinarna miedzy zespolami dysponujacymi technika, na jaka moga sobie
pozwolic jedynie najbogatsi ?

Fizyk: Wspomniales o technice towarzyszacej naszej nowej nauce. To bardzo wazne.
Niektórzy utozsamiaja nawet owa technike z pojeciem "biofizyki". My fizycy
dalismy wam przeciez ultrawirówki, które pozwalaja na osjagniecie przyspieszen
równych pólmilionowej wielokrotnosci przyciagania ziemskiego, mikroskopy
swietlne i elektronowe, dzieki którym zobaczyliscie wirusy, które genialny
biolog Pasteur "przewidzial", ale istnienia których nie zdolal udowodnic, wiecej,
zobaczyliscie substancje dziedziczenia, kwasy nukleinowe - juz nie organizmy
zywe, a czasteczki ...

Biolog: To prawda. Ale, aby móc z nich w pelni korzystac, musielismy cofnac sie
od ukladów zywych do modeli tworzonych w laboratoriach, do uproszczonych
systemów przypominajacych naturalne. Choc i na tej drodze zrobilismy wiele.
To my dowiedlismy, ze bialko krwj, hemoglobina dwu róznych ludzi moze
róznic sie tylko jednym aminokwasem na 300 istniejacych w lancuchu, a jeden
z tych ludzi jest nieuleczalnie chory. Tylko jeden aminokwas, a zmiana
smiertelna ...

Ten dialog nie ma konca. On trwa. Uczestnicza w nim obie strony: fizycy
i biolodzy. Coraz czesciej takze dialog ten zamienia sie we wspólna prace,
wspólne roztrzasanie zagadnien, które wszystkie prowadza do odpowiedzi na
pytanie zawarte w tytule: co to jest zycie?


